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Vláda má plán, jak dostat Česko do evropské top 
desítky. Bohužel až rok před volbami, zní z byznysu

Pouhé dva dny po uvedení no‑
vého ministra průmyslu Lu‑
káše Vlčka (STAN) do úřadu 

projednala vláda Petra Fialy novou 
Hospodářskou strategii. Dokument 
nemá menší ambici než dostat Čes‑
ko do roku 2040 mezi top desítku 
evropských zemí s nejvyšším HDP 
na obyvatele. V současnosti je podle 
Eurostatu na 14. místě a na 91 procen‑
tech průměru EU. To by znamenalo, 
že se Česko musí dostat minimálně 
na úroveň Finska.

Právě nový člen kabinetu Vlček 
se na vzniku strategie ještě coby po‑
slanec podílel a je s ní nejvíce spojo‑
ván. Dokument analyzuje silné a sla‑
bé stránky tuzemské ekonomiky. 
„V hodnotovém řetězci se česká eko‑
nomika momentálně nachází na dně 
pomyslné U křivky. Víme, že se hos‑
podářský model vyčerpal,“ hodnotí 
skepticky Vlček v rozhovoru pro HN 
aktuální stav tuzemské ekonomiky.

Aby se Česko dostalo ze slepé uličky 
nejen ven, ale i na vzestupnou trajek‑

torii, je podle strategie třeba se zamě‑
řit na 10 + 1 prioritních oblastí. Od ze‑
fektivnění pracovního trhu, vzdělá‑
vacího systému přes investice do do‑
pravní či energetické infrastruktury 
až po dostupnost financování pro 
firmy i jednotlivce. Zároveň je třeba 
podpořit perspektivní odvětví bu‑
doucnosti, jako je čistá mobilita, vý‑
roba polovodičů, obnovitelná i jader‑
ná energetika a digitální technologie.

Kritika materiálu
Strategie uvádí desítky opatření, jak 
ke stanovenému cíli dospět. Od vy‑
tvoření vhodných podmínek pro 
rozvoj technologií na zachytávání 
uhlíku až po zavedení startupových 
víz pro zahraniční podnikatele, kteří 
v Česku chtějí založit firmu. Kdo by 
tam však hledal detailní návod, bude 
zklamán. To je také předmětem vý‑
tek. Hospodářská komora například 
v připomínkách k dokumentu na‑
mítla, že celá řada problémů je dlou‑
hodobě známá, přesto se je po celé 

dekády nepodařilo vyřešit. Samotné 
uvedení ve strategii tak není garancí, 
že se je podaří odstranit.

Předseda představenstva Aso‑
ciace malých a středních podniků 
(AMSP) Josef Jaroš pak strategii 
označuje rovnou za slohové cvičení, 
i když s ním lze v principu souhla‑
sit. „Neobsahuje však žádný rozpad 
na jednotlivé úkoly či kroky a har‑
monogram. To je podstatný problém, 
nakolik toto má být snad součástí 
následného implementačního plánu. 
O něm nemáme informace,“ míní šéf 
AMSP Jaroš. Tuto pozici v minulosti 
zastával pozdější ministr průmyslu 
za ANO Karel Havlíček.

Častá výtka spočívá také v tom, 
že dokument nedostatečně reflek‑
tuje jeden z nejzapeklitějších rébu‑
sů tuzemského průmyslu. A sice jak 
skloubit nákladnou dekarbonizaci 
s nutností udržet ceny energií na při‑
jatelných úrovních. 

„Ve strategii chybí větší akcentace 
toho, že naplňování dekarbonizač‑
ních cílů nesmí negativně ovlivňo‑
vat konkurenceschopnost energeti‑
ky a průmyslu. Při ztrátě konkuren‑
ceschopnosti energetiky a průmyslu 

nebude Česká republika schopna za‑
jistit ani životní úroveň občanů, na‑
tož pak naplňování klimatické poli‑
tiky EU,“ reagovala ředitelka odboru 
legislativy, práva a analýz Hospodář‑
ské komory Lenka Janáková. Obdob‑
ně se vyjádřil i viceprezident Svazu 
průmyslu a dopravy Martin Jahn. 
Ceny energií jsou přitom již dnes 
v Evropě až třikrát vyšší než v USA 
i jinde, což výrazně ohrožuje konku‑
renceschopnost tuzemských firem.

Podle šéfa Svazu obchodu ČR To‑
máše Prouzy je zase strategie příliš 
jednostranně zaměřená na průmysl 
a opomíjí sektory obchodu a služeb, 
které tvoří 60 procent HDP. Obdob‑
ná výtka přišla i od zemědělců.

Má to hlavu a patu
Přesto jsou reakce na strategii obec‑
ně kladné. „Na Hospodářské strate‑
gii oceňuji zejména její komplexitu 
a strukturovanost. Něco srovnatel‑
ného jsem naposledy viděl v roce 
2005 v tehdy připravené Strategii 
konkurenceschopnosti. Předcho‑
zí vlády buď nepřipravily nic, nebo 
to nebylo použitelné. Tato strategie 
má hlavu a patu,“ reagoval hlavní 

ekonom společnosti Deloitte David 
Marek. „Dokument svým kvalitním 
zpracováním převyšuje standard 
toho, co ze státní správy obvykle při‑
chází,“ přidal se také Prouza.

Pokud jde o vágní formulace ně‑
kterých opatření, podle Vlčka by 
na strategii měly navazovat další 
kroky a tvorba akčních plánů, kte‑
ré budou výrazně konkrétnější. Nej‑
větší slabinou materiálu je tak nej‑
spíš jeho načasování rok před par‑
lamentními volbami. „S ohledem 
na předpokládaný politický vývoj, 
rok do voleb, změnu ministra prů‑
myslu a fakt, že na strategii nijak ne‑
participovala opozice, se obáváme, že 
jde o další z mnoha materiálů, které 
plní šuplíky,“ míní Jaroš. AMSP pro‑
to navrhovala vládě strategii vůbec 
neschvalovat.

Podle Prouzy přitom zaměstnava‑
telé na podobný materiál, propoju‑
jící do komplexního dokumentu re‑
sortní strategie jednotlivých odvětví, 
dlouho čekali. „Je mi líto, že se nepo‑
dařilo najít cestu, aby se na přípra‑
vě podílela i opozice a byla šance, že 
tento materiál přežije příští volby.“
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